

TALSMANDENS GRUPPE
RECHERGRUPPE
OKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Brussels, January 1974

STATUS OF THE COMMISSION'S WORK IN THE FIELD OF ENERGY POLICY

Since the start of the present oil crisis, the Commission of the European Communities has taken numerous steps designed to provide a solution on a Community basis to the problems facing the member countries. Some of the proposals in question had already been forwarded to the Council, and were amended and re-presented. In order to avoid any possible confusion it seems useful to summarize below what has been done and what is planned, and to place these proposals in their general context.

All the proposals on energy matters which the Commission has made in the last few months, or which it contemplates making, can be collated with the programme of work, in timetable form, of which the Council took formal note on 17 and 18 December 1973 (see the annex).

1. Preparation of a Community energy balance-sheet (scheduled for 15.1.1974).

The balance-sheet was finished on 15 January 1974 and approved by the Commission on 24 January 1974. On 17 and 18 December 1973 the Commission had submitted to the Council a draft regulation concerning information to be used in preparing exhaustive Community energy balance-sheets. Since the Council has not yet formally approved this proposal, and the information system is therefore not yet institutionalised, the Member States have agreed to supply the information requested by the Commission on a voluntary basis.

2. Report by the Commission on the possible present or foreseeable repercussions of the energy supply situation on production, employment, prices and balance of payments, and on the development of the currency reserves situation (scheduled for 31 January 1974).

This report, which takes account of the energy balance (see paragraph 1), has reached an advanced stage of preparation. The first draft has already been submitted to the Commission. The definitive report will be finished on the scheduled date. The Commission is also going to consult both sides of industry on this.

3. Proposals from the Commission to ensure the orderly functioning of the common market in energy.

The Commission is preparing proposals in this field. They will be concerned with (a) the functioning of the market, and (b) institutionalisation of instruments in the field of energy prices. These proposals, which fit into a longer-term pattern, might be ready between now and the end of the first half of 1974. In this area the Commission will follow the general

./.

lines of the proposals for regulations or decisions which have been before the Council since 3 August 1973 (see COM(73)1320 or O.J. C 92 of 31 October 1973).

4.a) Proposals from the Commission concerning concerted solution of the problems arising from the present energy crisis (scheduled for 10 January 1974).

On this subject the Commission has submitted to the Council:

- A proposal for a Council Decision relating to intra-Community trade in crude oil and petroleum products (forwarded to the Council on 14 January 1974). This proposal was originally prepared at the end of October 1973, and the Council was already acquainted with it. The revised version differs little from the earlier one (see also P-3 of 1974).
- Proposal for a Council Decision relating to exports of petroleum products to third countries (forwarded to the Council on 14 January 1974). This proposal was originally prepared at the end of October 1973 and with it too the Council was already acquainted. Again, the revised version differs little from the earlier one (see also P-3 of 1974).
- Proposal for a Regulation (EEC) of the Council applying Regulation (EEC) of the Council No. 1055/72, of 18 May 1972, concerning the notification to the Commission of hydrocarbon imports¹ to petroleum products falling within sub-headings 27.10 A, B, C I and C II of the Common Customs Tariff (forwarded to the Council on 18 January 1974). This proposal has been before the Council since 3 August 1973. The revised version differs little from the earlier one (see also P-3 of 1974).

Remarks on these three proposals:

Trade in petroleum products within the Community must be carried on in compliance with the principle of free movement of goods. Machinery is provided for - if necessary - remedying difficulties in certain Member States. Moreover, it should be ensured that abnormal exports to non-member countries do not jeopardise the Community's supplies. These objectives presuppose that information be obtained quickly on intra-Community trade and exports to non-member countries. They will also require frequent consultations to be held between the Member States and the Commission for agreement to be reached on any commercial measures that may be needed.

Information is also necessary about imports of crude oil and petroleum products from non-member countries. In the case of crude oil, the Commission will use the powers conferred on it by Article 3 of Regulation (EEC) No. 1055/72 of 18 May 1972, concerning notification of hydrocarbon imports. The third proposal concerns the application of that Regulation to petroleum products.

- Proposal for a Council Regulation to adopt a temporary Community system of price-monitoring for petroleum products (forwarded to the Council on 18 January 1974; see also IP(74)13). This is the first action taken by the Commission with regard to oil prices. This proposal is, moreover, very close to the principles embodied in the ECSC Treaty relating to coal and steel prices (Article 60).

¹O.J. No. L 120/3 of 25 May 1972.

b) Proposals from the Commission concerning concerted and fair restrictions on energy consumption (scheduled for 10 January 1974).

On this matter the Commission has submitted to the Council:

- Proposal for a Council Recommendation to the Member States on the subject of maintaining and harmonising the voluntary measures taken to reduce energy consumption in the Community (forwarded to the Council on 14 January 1974). See also P-3 of 1974.
- Proposal for a Council Decision on measures to be taken by the Member States in order to reduce the consumption of petroleum products in a concerted and harmonised fashion (forwarded to the Council on 14 January 1974). See also P-3 of 1974.
- In addition, there is the Council Directive of 24 July 1973 (No. 73/238/EEC) concerning the adoption of measures to mitigate the effects of difficulties in the supply of crude oil and petroleum products (the "crisis" Directive), which has proved useful during the present crisis.

5. Community programme on alternative sources of energy

a) Development of existing resources (scheduled for 28 February 1974).

Work is under way in the Commission's department on such subjects as a re-examination of the potential of coal, promotion of the use of nuclear energy, the role of electricity, etc.

b) Speeding up of research into new resources (scheduled for 28 February 1974).

The Commission decided, on 23 November 1973, to intensify and speed up research in the field of energy. The ERDC's Sub-Committee on Energy was asked to prepare without delay an analysis of all possible ways of improving energy supply through research. The Sub-Committee has already met to discuss this, and is in the process of preparing a programme which it plans to submit in February 1974. The Commission also decided, on 28 November 1973, to set up a working party of high ranking Commission officials, under the chairmanship of Mr. Lindner, Director of the Institute for Transuranium Elements, Karlsruhe, briefed to analyse the status of research in the energy field in Member States, and to estimate the likelihood of results being achieved. In addition, the Committee on Scientific and Technical Research which was set up recently to co-ordinate national research policies, will deal with research in the energy field as a matter of priority.

c) Establishment of new production capacity

- Proposals regarding uranium enrichment.

These proposals have been before the Council since 29 November 1973 (enriched uranium supplies; establishment of European enrichment capacity; Proposals from Commission to Council and a draft Council Resolution).

6. Proposals from the Commission concerning co-operation with the oil-producing countries within the framework of Community policy (scheduled for 31 January 1974).

Approved by the Commission on 24 January 1974 (document COM(74)90).

7. Position on relations with the other consumer countries (no date fixed).

The Commission sent a communication to the Council on this matter on 9 January 1974. In addition, it approved, on 24 January 1974, proposals on the points to be discussed at the Washington conference.

8. Establishment of the Energy Committee (scheduled for 17 December 1973).

Proposal for a Council Decision setting up an Energy Committee, to consist of senior national officials, which would be briefed both to assist the Commission in preparing proposals and to ensure that Community measures are applied in the Member States in a co-ordinated manner (submitted to the Council on 17 December 1973). The Council has not formally taken up a position on this yet, but agreement in principle has been reached. It is envisaged that the Commission will provide the Chairman of this Committee, and the Council its secretariat, with assistance from the Commission departments.

TIME-TABLE OF TASKS IN THE ENERGY FIELD

Presented by the Commission in December 1973

TASK	COMMISSION	COUNCIL
1. Preparation of Community energy balance sheet	15.1.1974	
2. Commission report on the possible present and foreseeable repercussions of the energy supply situation on production, employment, prices and balance of payments, and on the development of the currency reserve situation.	31.1.1974	
3. Proposals from the Commission to ensure the orderly functioning of the common market in energy	31.1.1974	28.2.1974
4. a) Proposals from the Commission concerning concerted solution of the problems arising from the present energy crisis. b) Proposals from the Commission concerning concerted and fair restrictions on energy consumption.	10.1.1974	
5. Community programme on alternative source of energy a) development of existing resources b) speeding up of research into new energy resources c) establishment of new production capacity - Proposals on uranium enrichment	10.1.1974	
6. Proposals from the Commission concerning co-operation with the oil-producing countries within the framework of Community policy	28.2.1974	
7. Position on relations with the other consumer countries	28.2.1974	
8. Establishment of the Energy Committee	Already before the Council	As soon as possible
	31.1.1974	
	17.12.73	18.12.1973

TALSMANDENS GRUPPE
PRECHERGRUPPE
OKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, janvier 1974

ETAT DES TRAVAUX DE LA COMMISSION EN MATIERE
DE POLITIQUE ENERGETIQUE

Depuis le début de la crise pétrolière actuelle, la Commission des Communautés européennes a pris de nombreuses initiatives, tendant à résoudre d'une façon communautaire les problèmes auxquels sont confrontés les pays membres. Certaines de ces propositions, qui étaient connues du Conseil, ont été amendées et re-présentées. Pour éviter toute confusion, il paraît utile de résumer ci-après ce qui a été fait, ce qui est prévu, et de placer ces propositions dans leur contexte général.

Toutes les propositions concernant l'énergie que la Commission a faites depuis quelques mois ou qu'elle envisage de faire peuvent être regroupées en suivant le programme de travail, établi sous forme de calendrier, dont le Conseil a pris acte les 17 et 18 décembre 1973 (voir annexe).

1. Elaboration d'un bilan énergétique de la Communauté (prévu pour le 15.1.1974).

Le bilan a été terminé par les services le 15.1.1974 et approuvé par la Commission le 24.1.1974. Il faut rappeler que les 17 et 18 décembre 1973, la Commission avait soumis au Conseil un projet de règlement concernant les informations destinées à l'établissement de bilans énergétiques exhaustifs pour la Communauté. Etant donné que le Conseil n'a pas encore formellement approuvé cette proposition et que le système d'information n'est donc pas institutionnalisé, les Etats membres se sont mis d'accord pour fournir, sur une base volontaire, les informations demandées par la Commission.

2. Rapport de la Commission sur les répercussions actuelles ou prévisibles que la situation de l'approvisionnement en énergie pourrait avoir sur la production, l'emploi, les prix et les balances de paiements, ainsi que sur l'évolution des réserves monétaires (prévu pour le 31.1.1974).

Ce rapport tient compte du bilan énergétique (voir point 1); les travaux sont déjà avancés. Un premier projet de rapport a déjà été soumis à la Commission. Le rapport définitif sera terminé à la date prévue. La Commission va par ailleurs consulter les partenaires sociaux sur ce travail.

3. Propositions de la Commission en vue d'assurer un fonctionnement ordonné du marché commun de l'énergie.

La Commission étudie des propositions dans ce domaine. Elles concerneront, d'une part, le fonctionnement du marché et, d'autre part, l'institutionnalisation d'instruments dans le domaine des prix de l'énergie. Ces propositions, qui s'inscrivent dans une vue à plus long terme, pourraient être prêtes d'ici la fin du 1er semestre 1974. Dans ce domaine, la Commission s'inspirera des propositions de règlements ou de décisions qui se trouvent déjà sur la table du Conseil depuis le 3.8.1973 (voir COM(73) 1320 ou J.O. C 92 du 31.10.1973).

4. a) Propositions de la Commission concernant la résolution concertée des problèmes que pose l'évolution de la crise actuelle de l'énergie (prévues pour le 10.1.1974).

A ce sujet, la Commission a soumis au Conseil:

- Proposition de décision du Conseil relative aux échanges intra-communautaires de pétrole brut et de produits pétroliers (transmise au Conseil le 14.1.1974). Cette proposition avait déjà été préparée fin octobre 1973. Elle était connue du Conseil. La nouvelle version ne diffère que légèrement de l'ancienne (voir aussi P-3 de 1974).
- Proposition de décision du Conseil relative aux exportations de produits pétroliers vers les pays tiers (transmise au Conseil le 14.1.1974). Cette proposition avait déjà été préparée fin octobre 1973. Elle était également connue du Conseil. La nouvelle version ne diffère que légèrement de l'ancienne (voir aussi P-3 de 1974).
- Proposition de règlement (CEE) du Conseil portant application du règlement (CEE) no. 1055/72 du Conseil du 18 mai 1972, concernant la communication à la Commission des importations d'hydrocarbures (1), aux produits pétroliers des sous-positions 27.10 A, B, C I et C II du tarif douanier commun (transmise au Conseil le 18.1.1974). Cette proposition se trouve déjà sur la table du Conseil depuis le 3.8.1973. La nouvelle version ne diffère que légèrement de l'ancienne (voir aussi P-3 de 1974).

Remarques concernant ces trois propositions:

Les échanges de produits pétroliers au sein de la Communauté doivent s'effectuer en respectant le principe de la libre circulation des marchandises. Des mécanismes sont prévus qui permettent de remédier, le cas échéant, aux difficultés dans certains Etats membres. Par ailleurs, il convient d'éviter que des exportations anormales vers les pays tiers ne mettent en péril l'approvisionnement de la Communauté. Ces objectifs supposent une information rapide sur les échanges intra-communautaires et les exportations vers les pays tiers. Ils exigent également des consultations fréquentes entre les Etats membres et la Commission pour se concerter sur d'éventuelles mesures commerciales.

Cette information est également nécessaire au niveau des importations de pétrole brut et de produits pétroliers en provenance de pays tiers. En ce qui concerne le pétrole brut, la Commission fera application des pouvoirs que lui confère l'article 3 du règlement (CEE) no. 1055/72 du 18.5.1972, concernant la communication des importations d'hydrocarbures. La troisième proposition est relative à l'application du susdit règlement aux produits pétroliers.

- Proposition de règlement du Conseil pour un régime communautaire et temporaire de surveillance des prix des produits pétroliers (transmise au Conseil le 18.1.1974; voir aussi IP(74) 13). C'est la première action de la Commission en matière de prix pétroliers. Cette proposition est d'ailleurs très proche des principes du traité CECA en ce qui concerne les prix de l'acier et du charbon (article 60).

b) Propositions de la Commission concernant les restrictions concertées et équitables de la consommation d'énergie (prévues pour le 10.1.1974).

A ce sujet, la Commission a soumis au Conseil:

(1) J.O. no L 120/3 du 25.5.1972

- Proposition de recommandation du Conseil aux Etats membres au sujet du maintien et de l'harmonisation des mesures volontaires de réduction de la consommation d'énergie dans la Communauté (transmise au Conseil le 14.1.1974). Voir aussi P-3 de 1974.
- Proposition de décision du Conseil relative aux mesures à prendre par les Etats membres en vue de réduire de manière concertée et harmonisée la consommation de produits pétroliers (transmise au Conseil le 14.1.1974). Voir aussi P-3 de 1974.
- En outre, il existe déjà la directive du Conseil no. 73/238/CEE du 24.7.1973 concernant l'adoption de mesures destinées à atténuer les effets des difficultés d'approvisionnement en pétrole brut et en produits pétroliers (directive "Crise"), qui s'est avérée utile au cours de la crise actuelle.

5. Programme communautaire relatif aux sources d'énergie de rechange.

a) Développement des ressources existantes (prévu pour le 28.2.1974).

Des travaux à ce sujet sont en cours dans les services de la Commission. Il s'agira d'un réexamen des possibilités du charbon, d'une promotion de l'utilisation de l'énergie nucléaire, du rôle de l'électricité, etc.

b) Accélération de la recherche de nouvelles ressources (prévue pour le 28.2.1974).

La Commission a décidé, le 28.11.1973, d'intensifier et d'accélérer la recherche en matière d'énergie. Il a été demandé au sous-groupe "Energie" du CERD d'élaborer rapidement une analyse de toutes les possibilités d'amélioration de l'approvisionnement en énergie par la recherche. Ce groupe s'est déjà réuni à ce sujet et il est en train d'élaborer un programme qu'il compte présenter en février 1974. La Commission a en outre décidé, le 28.11.1973, de créer un groupe de fonctionnaires hautement qualifiés de la Commission, placé sous la présidence de M. Lindner, directeur de l'Institut Transurarien de Karlsruhe, et de le charger d'analyser l'état de la recherche en matière d'énergie dans les Etats membres et de supputer les chances d'aboutir à des résultats. En outre, le Comité CREST, qui vient d'être créé et qui a pour objectif la coordination des politiques nationales de recherche, s'occupera en priorité de la recherche dans le domaine énergétique.

c) Création de nouvelles capacités de production.

- Propositions au sujet de l'enrichissement de l'uranium.

Ces propositions se trouvent sur la table du Conseil depuis le 29.11.1973 (approvisionnement en uranium enrichi; création de capacités européennes d'enrichissement d'uranium. Propositions de la Commission au Conseil et projet de résolution du Conseil).

6. Propositions de la Commission en ce qui concerne la coopération avec les pays producteurs de pétrole dans le cadre de la politique communautaire (prévues pour le 31.1.1974).

Approuvées par la Commission le 24.1.1974 (doc. COM(74) 90).

7. Prise de position en ce qui concerne les relations avec les autres pays consommateurs (pas de date prévue).

A ce sujet, la Commission a transmis, le 9.1.1974, une communication au Conseil. En outre, elle a approuvé, le 24.1.1974, des propositions sur le contenu des discussions à Washington.

8. Constitution du Comité de l'Energie (prévue pour le 17.12.1973).

Proposition d'une décision du Conseil portant création d'un Comité de l'énergie qui serait composé de hauts fonctionnaires nationaux et qui serait chargé d'assister la Commission dans l'élaboration des propositions et d'assurer l'application coordonnée des mesures communautaires dans les Etats membres (soumise au Conseil le 17.12.1973). Le Conseil n'a pas encore formellement pris position à ce sujet. Mais un accord de principe a pu être atteint. Il est prévu que la Commission assurera la présidence de ce Comité et le Conseil le secrétariat, ce dernier étant assisté par les services de la Commission.

CALENDRIER DES TRAVAUX DANS LE DOMAINE DE L'ENERGIE

présenté par la Commission en décembre 1973

TRAVAUX	COMMISSION	CONSEIL
<p>1. Elaboration du bilan énergétique de la Communauté</p> <p>2. Rapport de la Commission sur les répercussions actuelles ou prévisibles que la situation de l'approvisionnement en énergie pourrait avoir sur la production, l'emploi, les prix et les balances de paiements, ainsi que sur l'évolution des réserves monétaires</p> <p>3. Propositions de la Commission en vue d'assurer un fonctionnement ordonné du marché commun de l'énergie</p> <p>4. a) Propositions de la Commission concernant la résolution d'une manière concertée des problèmes que pose l'évolution de la crise actuelle de l'énergie</p> <p>b) Propositions de la Commission concernant les restrictions concertées et équitables de la consommation d'énergie</p> <p>5. Programme communautaire relatif aux sources d'énergie de rechange</p> <p>a) développement de ressources existantes</p> <p>b) accélération de la recherche de nouvelles ressources d'énergie</p> <p>c) création de nouvelles capacités de production</p> <p>- Propositions sur l'enrichissement de l'uranium</p> <p>6. Propositions de la Commission en ce qui concerne la coopération avec les pays producteurs de pétrole dans le cadre de la politique communautaire</p> <p>7. Prise de position en ce qui concerne les relations avec les autres pays consommateurs</p> <p>8. Constitution du Comité de l'Energie</p>	<p>15. 1.74</p> <p>31. 1.74</p> <p>31. 1.74</p> <p>10. 1.74</p> <p>10. 1.74</p> <p>28. 2.74</p> <p>26. 2.74</p> <p>déjà déposé sur la table du Conseil</p> <p>31. 1.74</p> <p>17.12.73</p>	<p>28. 2.74</p> <p>au plus tôt</p> <p>18.12.73</p>